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INFORME DELS RECORREGUTS EXPLORATORIS PER L’ENTORN DE L’ESPAI FIRAL
DE MONTJUÏC

PROCÉS PARTICIPATIU REPENSEM L’ESPAI FIRAL DE MONTJUÏC

1. DADES GENERALS

Dia: Dimecres 11 de novembre1

Hoessió 1 (grup 1 i 2) de 17.00 a 18.30 h i Sessió 2 (grup únic) de 18:30h a 20.00h
Punt de trobada: Torres Venecianes (costat Llobregat)
Assistents ciutadans (39):

Sessió 1, grup 1 Sessió 1, grup 2 Sessió 2, grup 1

Joan Angulo, Fira de Barcelona
Marc Serra, Fira de Barcelona
Fernando Fuentes, veí
Fausto Rivon, veí
Laura Imbert, veïna
Beatriz García, veïna
Montse Alvarez, veïna
Ricard Fericgla, COAC
Marta Campos, Diari La Marina
Lourdes Campos, veïna
Magda Masset, veïna
Xan Da Torre, Xarxa Suport Mutu / Casa de
la Premsa
Eric Rossinyol, CaixaForum
Mònica Ceide, CaixaForum

Pablo Parra, Fira de Barcelona
Montserrat Masset, veïna
Piedad Barragan, veïna
Maria Cardús, Alerta Poble Sec
Pere-Ramon Belinchón, veí
Antonio, veí
Marta, veïna
Fina Puig, veïna
Jaume Freixa Janariz, Arquitectes de
l'Eixample COAC
Xavier  Nieto, veí
Francisco Franco, veí

Joan Angulo, Fira de Barcelona
Marc Serra, Fira de Barcelona
Pablo Parra, Fira de Barcelona
Pablo Huerres, Institut del teatre
Oriol Vidal Pujol-Xicoy, COAC
Amy Francine Parkes, veïna
Fina Moreno Hernández, Bcn Comú
Jesús García Pérez, AV Font de la Guatlla
Sergi Gàzquez Cabañas, AV del Poble-sec
Jan Fernandez Artero, veí
Manuel Marina, veí
Susana Gimber, veïna
José Calero, veí
Sam, veí

Representants de l’Ajuntament (16):
Marc Serra, regidor del Districte de Sants-Montjuïc
Jaume Gaixas, conseller de Districte Sants-Montjuïc
Ling Ling Masferrer, consellera de Districte Sants-Montjuïc
Carolina López, consellera del Districte Sants-Montjuïc
Eudosio  Gutiérrez, conseller del Districte  de Sants-Montjuïc
Núria Pérez, tècnica del Districte Sants-Montjuïc
Anna Llidó, tècnica del Districte, barri del Poble-sec
Eva Hernando, tècnica del Districte Sants-Montjuïc
Rubén, regidoria de Participació
Sandra Salvador, regidoria de Participació
Xavier Martín, responsable del Parc de Montjuïc
Carme Ruiz, Participació d’Ecologia Urbana
Anna Sànchez, Participació d’Ecologia Urbana
Jordi Mercader, Barcelona Regional
Natalia López, Barcelona Regional
Andrés García, Barcelona Regional

1 El recorregut programat per al 10 de novembre es va traslladar al dijous 11 de novembre ateses les condicions meteorològiques.
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2. PLANTEJAMENT GENERAL DELS RECORREGUTS

1. Benvinguda i presentació de la sessió
Equip Ecologia Urbana (EU) + Equip tècnic Barcelona Regional (BR)
Marc del procés participatiu
Explicació de les estratègies clau de la intervenció

2. Presentació de la dinàmica
Explicació del funcionament de la dinàmica
Recomanacions de participació
Torn obert de paraula
Distribució dels grups

3. Inici dels recorreguts
Equip de dinamització: Equal Saree + Globus Vermell
Ronda de presentacions: Nom + Entitat

4. Plànol amb les parades establertes

Gràfic 1
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3. TEMES CLAUS I COMUNS DELS RECORREGUTS

En aquest punt es fa una síntesi dels temes claus de totes les aportacions rebudes. En el següent
punt es desenvolupen totes les aportacions recollides, desglossades segons cada grup dels recorreguts.

Aquest llistat és una base de temes claus per revisar, corregir, i preparar el debat de consens a
treballar en la sessió final de conclusions.

● USOS I ACTIVITATS: El tema recurrent en els grups és el repte de la compatibilització de les activitats
de la Fira amb altres activitats i usos dirigits al veïnat i ciutadans de la ciutat (socials, culturals,
econòmics, etc.). Millora de l'accés i trànsit dels veïns/es en moments d’esdeveniments, en la
comunicació de les activitats, que els esdeveniments firals siguin compatibles amb l'escala urbana,
compatibilització d'usos logístics de la Fira amb altres usos, la virtualitat com oportunitat, etc.

● SOBRE LA MOBILITAT I ACCESSIBILITAT: La idea principal de les intervencions és connectar barris,
pacificar i compatibilitzar. Es parla d'obrir eixos que connectin els barris (exemple, un eix transversal
per pavelló Metal·lúrgia), pacificar els carrers Lleida i Mèxic i voltant del Montjuïc i que les
configuracions urbanístiques puguin compatibilitzar els usos i mobilitat veïnal amb els requeriments
logístics i activitat de la Fira.

● SOBRE L'ESPAI PÚBLIC: les propostes entre altres temes aborden dos àmbits, la integració del verd
urbà i del Montjuïc als espais de l'àmbit, especialment el relacionat amb els habitatges si es fan; i
altre, sobre el repte de com es podria transformar la plaça Univers per compatibilitzar l'espai públic
pels barris i les necessitats de la Fira.

● SOBRE ELS EQUIPAMENTS: Es mencionen diverses propostes d'equipaments principalment referits a
una biblioteca de major escala, espais esportius, culturals i per a la gent gran, així com generar eixos
que connectin els barris per poder accedir a aquests nous espais i equipaments.

● SOBRE L'HABITATGE: Principalment en el primer grup es parla de la necessitat d'habitatge per a joves
i persones grans i amb la visió d'evitar processos de gentrificació.

● ALTRES TEMES: Altres temes fan menció a la seguretat i prevenció, al patrimoni cultural i al caràcter
del nou espai firal.

4. DESENVOLUPAMENT DE LES APORTACIONS PER CADA GRUP DEL RECORREGUT

4.1. SESSIÓ 1, GRUP 1 (17h)

Sobre usos i activitats

● Es considera que els objectius de la institució "Fira de Barcelona" respecte a generar coneixement i
riquesa són necessaris, però s'ha de tenir en compte que s'està utilitzant un espai privilegiat de la
ciutat, per la qual cosa es considera important arribar a un consens entre les necessitats firals i
veïnals.

● Es considera que s'hauria de compatibilitzar l’activitat firal i ciutadana. Es proposa prioritzar
esdeveniments de caràcter més ciutadà que no requereixin grans espais, per recuperar algunes
superfícies que puguin acollir d’altres usos que donin servei al veïnat del Poble-sec i Font de la
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Guatlla, com per exemple habitatge de lloguer social i equipaments. Es considera que els
esdeveniments de menor escala com, per exemple, algunes activitats culturals i congressos mèdics,
aporten poc volum d'assistents i vehicles; per tant, es podria compatibilitzar amb la vida quotidiana
del veïnat.

Sobre la mobilitat i l’accessibilitat
En general hi ha consens en les següents aportacions:

● Els representants de la Fira de Barcelona i els representants del Districte aclareixen als veïns que des
de fa força anys estan habilitats uns passis especials per a veïns que es recullen en el propi Districte i
que els permeten el pas per a creuar avda MªCristina i Rius i Taulet sempre que aquestes vies estan
tancades per a usos firals. Els veïns i veïnes participants comenten, que és una mesura que genera
dificultats i demanen prescindir d'aquest carnet, per garantir recorreguts quotidians sense barreres
administratives.

● Es comenta que el carrer Mèxic té un trànsit vehicular intens a diverses franges horàries perquè
s’utilitza com a via ràpida per evitar els semàfors de l'avinguda Maria Cristina i com a via alternativa
quan hi ha activitats firals. Així mateix, els veïns consideren que tant al carrer Mèxic com al carrer
Lleida, la contaminació acústica produïda pel trànsit de vehicles és perjudicial per a la qualitat de vida
de les persones. Es proposa descongestionar i pacificar aquests carrers, per garantir la salut i
benestar de les persones.

● Es proposa pacificar els carrers dins de l'àmbit de Montjuïc, permetre el trànsit de transport públic,
bicicletes, vehicles de mobilitat personal i vianants, i restringir el trànsit de vehicles privats.

● Es comenta que els carrers dins de l'àmbit de Montjuïc, són utilitzats pels vehicles privats com a
"dreceres" per arribar des de la Gran Via fins a la Marina, la qual cosa produeix molèsties pel soroll.
Així mateix, els camions del servei de recollida de residus perjudiquen el descans del veïnat. En
aquest sentit, se suggereix pacificar els carrers dins de l'àmbit de Montjuïc.

● Els representants de Fira de Barcelona apunten la importància que la nova configuració urbanística
que es dibuixi tingui en compte pel que fa a la mobilitat la compatibilitat entre requeriments dels
veïns i els requeriments de trànsit de camions i operatives de muntatge/desmuntatge de les
activitats firals.

Sobre l’espai públic
En general hi ha consens en les següents aportacions:

● Se suggereix enderrocar el Pavelló Italià, donar-li un altre ús i incorporar la façana de l'edifici de la
Guàrdia Urbana al paisatge urbà d'aquest nou espai públic.

● En relació amb la proposta de construir habitatge de lloguer social a l’espai de l’actual pavelló 2 de la
Fira, es proposa crear parcs que tinguin en compte les necessitats de joc i lleure dels infants.

● Se suggereix millorar la plaça de l'Univers, tenint en compte alguns valors del projecte original (any
1929): il·luminació, jocs d'aigua i vitalitat. Es valora positivament les diverses possibilitats de joc que
aporten els jocs d'aigua. Es comenta que els espectacles d'aigua i llum són activitats que agraden
molt als milers de persones que visiten la Font Màgica de Montjuïc.

● Es considera que en aquesta zona hi ha una necessitat d'espais per a animals de companyia, com ara
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zones d’higiene canina. En aquest sentit, hi ha una preocupació respecte a la manca de neteja i
manteniment dels carrers.

● Es proposa expandir les zones verdes de Montjuïc cap al Poble-sec i Font de la Guatlla, a través
d'espais verds que acompanyin els nous edificis d'habitatge i equipaments públics.

Sobre els equipaments
● Hi ha consens quant a destinar alguns espais de l’àmbit firal per incloure una biblioteca que doni

servei al veïnat del barri de la Font de la Guatlla.
● Es considera que l'àmbit de la Fira és una zona emblemàtica de la ciutat, per la qual cosa es proposa

que alguns espais firals puguin ser reutilitzats per acollir equipaments públics i no per acollir
habitatge de lloguer social. Es proposa habilitar els habitatges buits que hi ha a la ciutat com
habitatges de lloguer social.

Sobre l’habitatge
● Hi ha consens sobre la creació d’habitatge de lloguer social per a joves i gent gran amb equipament

públic (gimnàs, biblioteca, centre cívic, etc.) a les plantes baixes, de baixa alçada i amb zona verda,
perquè quedi integrat amb el teixit urbà existent. Es diu que cal evitar la gentrificació. Es proposa el
pavelló 2 de la Fira com a emplaçament dels nous habitatges.

● Hi ha dues aportacions individuals que indiquen la incorporació de pàrquings als possibles edificis de
nova construcció. Una altra persona expressa la seva preocupació per la possible massificació i
gentrificació de la zona arran de la creació d’habitatge.

Sobre el patrimoni cultural
● Se suggereix traslladar les activitats que actualment tenen lloc al Palau de Congressos al Pavelló de la

Metal·lúrgia, amb l'objectiu d'acollir altres usos que donin servei al veïnat, com per exemple
habitatges. Així mateix, es proposa remodelar el Pavelló de la Metal·lúrgia per aconseguir un nou
Palau de Congressos, modern i concorde a les últimes tendències firals.

● Es proposa enderrocar els edificis no catalogats, així com mantenir i remodelar els edificis catalogats.
Es proposa rehabilitar els edificis catalogats situats a l'àmbit de la Fira, garantir que siguin més
permeables i oberts a l'entorn i integrar-los als espais verds del voltant.

Sobre el caràcter
● Es proposa que l’avinguda Maria Cristina tingui el caràcter de passeig, on circulin autobusos i es

restringeixi el pas dels vehicles privats. Es comenta que no hi ha veïnat al voltant que pugui ser
perjudicat pel soroll.

Altres
● Se suggereix que el veïnat compti amb entrades gratuïtes a les activitats firals, tenint en compte els

perjudicis que provoca el desenvolupament d'aquests esdeveniments, com per exemple el trànsit
vehicular i l‘aparcament de cotxes als carrers.

● Es demana programar les sessions participatives fora de l'horari laboral, per garantir una participació
més diversa que incorpori els punts de vista de la gent jove. Es proposa fer algunes sessions en
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dissabte.

● Es demana transmetre en directe (streaming) les sessions participatives o, en tot cas, gravar-les i
pujar els vídeos a la plataforma decidim.barcelona.

4.2. SESSIÓ 1, GRUP 2 (17h)

Sobre usos i activitats
● Es percep una difícil convivència entre els veïns i l'activitat firal.

● Se suggereix que la Fira podria facilitar l'accés a la fira per als veïns del voltant perquè hi participin,
donant accés lliure o amb descomptes.

● Es demana que s'informi per avançat els veïns sobre les dates de les activitats que afectaran la
mobilitat i que se senyalitzin els camins alternatius amb antelació.

Sobre la mobilitat i l’accessibilitat
● Hi ha un consens molt alt per fer passeig urbà a través del pavelló de la Metal·lúrgia que connecti

l'Avinguda Maria Cristina i el carrer Mèxic. Una altra proposta amb consens és la de treure les escales
que es troben a l'avinguda de Rius i Taulet.

● Una proposta individual tracta la connexió de Poble-sec amb Font de la Guatlla, a través de la plaça
Univers.

● Una altra proposta individual es refereix al fet que la façana del pavelló de la Metal·lúrgia s'obrin al
carrer amb un porxo i tingui activitat cap a l’exterior.

● Els representants de Fira de Barcelona apunten la importància que la nova configuració urbanística
que es dibuixi tingui en compte pel que fa a la mobilitat la compatibilitat entre requeriments dels
veïns i els requeriments de trànsit de camions i operatives de muntatge/desmuntatge de les
activitats firals.

Sobre l’espai públic
● Les propostes van adreçades a millorar i augmentar els espais verds al voltant dels pavellons, per

exemple el pavelló d’Itàlia i el Palau de Congressos.

● Les aportacions individuals proposen ampliar el pati de l’Escola Verdaguer, millorar la neteja al
voltant de la Font Màgica o transformar la plaça Univers en un parc urbà.

Sobre els equipaments
● Es demana un espai esportiu per al barri.

● Se suggereix posar plaques solars al Palau de Congressos.
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● Se suggereix posar un poliesportiu al lloc que ocupa el Pavelló d'Itàlia.

● Se suggereix posar escoles de dansa i arts escèniques dins dels pavellons aprofitant que són espais
diàfans. Com que les plantes del Palau de Congressos són diàfanes, es proposa situar-hi equipaments
com ara una biblioteca.

● Se suggereix incorporar una escola d'educació infantil.

● Se suggereix que hi hagi activitat comercial, equipaments o serveis al llarg de l'eix transversal al
pavelló de la Metal·lúrgia.

● Se suggereix acceptar emplaçaments d'equipaments culturals (com l'Hermitage) en aquest sector
firal per tal de crear una oferta museística que generarà moltes sinergies.

● Se suggereix millorar l'oferta de serveis a l'esplanada on hi ha la Font Màgica i enfocar-la més a veïns
i no tant als turistes.

● Se suggereix concentrar molts equipaments culturals per crear sinèrgies.

● Se suggereix l'obertura d'un carrer públic entre els pavellons del carrer Lleida i avinguda Rius i Taulet,
amb baixos comercials.

● Se suggereix no posar-hi oci nocturn.

● Se suggereix la incorporació d'espais públics i equipaments per a persones grans.

Altres
● Altres qüestions tracten sobre els mecanismes de participació per fer més propostes o aportar

opinions i fer el retorn de la sessió a la plataforma Decidim.

4.3. SESSIÓ 2, GRUP ÚNIC

Sobre usos i activitats
● Es proposa que el planejament urbanístic ha de tenir en compte, per una banda, l'obertura d'eixos

que connectin els barris propers i, per una altra, la mixtura d'usos firals i veïnals (habitatge i
equipaments).

● Es proposa traslladar els esdeveniments firals de gran escala a les instal·lacions firals de l'Hospitalet i
realitzar els de menor escala i menor complexitat logística per al recinte firal de Montjuïc.

● Es comenta que si la plaça de l'Univers s'utilitza per als muntatges i desmuntatges de les activitats
firals, el paviment hauria de ser de formigó, la qual cosa es considera poc agradable per a un espai
públic. Es proposa desenvolupar les activitats logístiques firals en el soterrani.
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● Es comenta que arran la pandèmia s'ha vist que la presencialitat no és indispensable, per la qual cosa
es demana repensar els espais on es fan les activitats firals i organitzar alguns esdeveniments de
manera virtual.

● Es pregunta si es podrien desenvolupar activitats firals en edificis en alçada.

Sobre la mobilitat i l’accessibilitat
● Es proposa pacificar els carrers Mèxic i Lleida, perquè tinguin un caràcter de carrers de barri. En

aquest sentit, es considera necessari que el transport públic (autobusos que pugen i baixen des de
Montjuïc) transitin per l'avinguda Maria Cristina, on no hi ha habitatges i per la qual cosa el soroll no
afectaria les persones que viuen al voltant.

● Tenint en compte que a l'espai del Pavelló 2 es podria construir habitatge, es considera pertinent
pacificar els carrers Mèxic i Lleida i concentrar el trànsit d'autobusos per l'avinguda Maria Cristina.

● Es comenta que l'entorn de l'escola Mossèn Jacint Verdaguer (cruïlla carrer Lleida amb l'avinguda
Rius i Taulet) és una zona perillosa i sorollosa pel flux constant de vehicles, per la qual cosa es
considera necessari pacificar el carrer Lleida.

● Tenint en compte que el Pavelló de la Metal·lúrgia és un edifici catalogat, és a dir, que no es pot
intervenir, es pregunta com es podria prolongar el carrer Sant Fructuós i per on aniria aquesta
prolongació.

● Es proposa obrir un eix de vianants a través del Pavelló de la Metal·lúrgia i la plaça de l'Univers, per
connectar els barris de Font de la Guatlla i el Poble-sec. Aquesta es considera una intervenció que
pot ajudar a millorar la percepció de seguretat al llarg de l'avinguda Maria Cristina.

● Tenint en compte la possibilitat d'obrir un eix a la prolongació del carrer Guàrdia Urbana, se
suggereix que sigui un carrer per als vianants, amb usos i activitats relacionades amb els possibles
habitatges que es puguin construir a l'espai actual del Pavelló 2.

● Es considera necessari tornar a ubicar les parades d'autobusos que hi havia a l'avinguda Paral·lel, per
donar servei al veïnat proper.

Sobre espai públic
● Hi ha un dubte respecte a la clau urbanística que tindrà la plaça de l'Univers.

● Es proposa treure el Pavelló Italià i crear-hi un espai públic amb arbrat, paviment tou i permeable, i
jocs infantils, tenint en compte les necessitats dels infants. Es considera que si es crea un espai públic
en aquest espai, seria utilitzat diàriament per la canalla i no només alguns dies puntuals, com
actualment passa.

Sobre equipaments
● Es pregunta si a l’espai de la Casa de la Premsa es podria crear una biblioteca, tenint en compte que

les seves dimensions semblen insuficients.
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● Es proposa fer servir un altre espai de l’àmbit de la Fira, amb majors dimensions que la Casa de la
Premsa, per crear una biblioteca o un altre equipament de barri.

Seguretat i prevenció
● Es proposa garantir carrers vitals i enllumenats en tot l'àmbit d'intervenció, amb l'objectiu de millorar

la percepció de seguretat de les persones.

● En relació amb la possibilitat que la plaça de l'Univers sigui un espai públic, es considera necessari
que sigui un espai visible i vital, amb il·luminació, usos comercials i activitats en diverses franges
horàries, per garantir la percepció de seguretat de les persones. Es puntualitza la importància de
comptar amb alguns comerços de restauració per garantir un horari ampli d'activitats. Es proposa
que tingui un horari determinat d'obertura i tancament, per garantir la percepció de seguretat tant
de dia com de nit.

● Durant la nit, l'avinguda Maria Cristina és percebuda com un espai insegur, perquè no hi ha activitats
ni persones al carrer.

Altres
● Es comenta que mentre no s'expliqui quin espai necessita la Fira de Barcelona, els continguts

debatuts a les sessions no es consideren útils. Es demana informació respecte a l'abast del procés
participatiu.

● Es pregunta sobre quins espais de l'àmbit de la Fira faria servir Fira de Barcelona.

● Es pregunta si es conservarà el Pavelló Italià.
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5. Fotos

Foto 1: Inici de la sessió

Foto 2: sessió 1 / Grup 1 Foto 3: sessió 1 / Grup 2 Foto 4: Sessió 2 / Grup únic
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